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fej. A Magyar"Tudományos Akadémia 1953. junius 13.-án. szombaton 
d.e. 11 órakor megtartott 7. sz. elnökségi ülésének ia\, 

ySy. jje g y z ő k ö n y V e. - r - . - ’ -í *. _ • •

----- - ----------

Jelen voltak: Rusznyák István elnök, Osztrovszki György főtitkárf 
Gombás Pál és Ligeti Lajós alelnökök. y .
Alexits György9 Hevesi-Gyula, Lukács György, Novo- 
bátzky Károly, Straub F.Brúnó elnökségi tagok,
Néffieth Gyula, Fogarasi Béla* Riesz Frigyes, Soó Rezső, 
id.Issekutz Béla,Ver^lőzsef. Sohulek Elemér és

- Manninger Rezső osztályelnökök.
Kimentették magukat; Molnár Erik elnökségi tag és Mihailich Győző 

osztályelnök. :'J J - ... s • y
Meghívott valamennyi napirendi ponthoz: Juhász István szervezési

'• ■ .' ■. főosoportvezető*

■>

Ka pír e n d: '. . €2 .

1. / Főtitkári beszámoló a május havi munkáról, ’ -

2. / A Közgyűlés határozatainak jóváhagyásáé
a,/ Az uj tiszteleti, külső, rendes és levelező tágok, vala- 

~ mint a főtitkár megválasztásának jóváhagyása.
b^/ Javaslat az uj biológiai osztály létrehozására.
o^/ Határosati javaslat.
d./ Főtitkári beszámoló kiegészítése.

3. / Egyebek. ,

■

Rusznyák István elnök távollétében Ligeti Lajos alelnök üdvözlty 
az Elnökség megjelent tagjait es az ülést megnyitja. ...-
Felkéri Osztrovszki György főtitkárt, hogy a május havi munkáról 
szóló beszámolóját tartsa meg.

■v



zőgz t rovs g^^^yör gy főtitkár az alábbiakban számol be a május havi

megfeleltek annak a nagy váraJ

problé^fc^^zésében^^gen sokat adtat, hiányosságig 
a az állapítható meg, Wgyhnem történt meg elég mélye; 
? össze kapós olás^tA%ársadalmuO-*lletének k

A többfcosztály tudományos előadásainak színvonala is emelkedést^ 
mutatót^ az^elmúlt évi nagygyűléshez képest. Különösen jelentős’ < 
a?JB eredmény, Mit az elmelet és gyakorlat egységének megváló-í 
sitasa teron elértünk Ezen a térő'n minden osztaÖ* programijában 
határozott fejlődés tapasztalható., ?"’/
Jóval kevesebb a fejlődés a vitaszellem területén. Egyáltalán 
nem volt általános jelenség a Nagygyűlésen az élénk tudományosad 
vita. Alig volt néhány előadás, amilyet vitfti követett. A viták®* 
kialakulását gátolta az a körülmény is, hogy az előadások igen é 
hosszúra nyúltak, a korreferátumok szintén, ugyanakkor nem száll
tak vitába az őlőadó által mondottakkal, hanem azt általában■csak 
kiegészítették* . é
A^nyilvános osztályülések - bár korántsem zárultak olyan ered- ‘ 
mennyel, amelyet ezektől az ülésektől vártunk - mégis eredménye
sek voltak. Az eredmény elsősorban az osztálytitkári beszámolók
nak a kritikai szellem és a helyes elvi értékelés teron mutatko
zó fejlődésében van. Különösen értékes volt az V., VI. és VIII.* 
Osztály titkárának a beszámolója. A vita és a hozzászólások hiá
nyát egyrészt az okozta, hogy még uj a résztvevők számára ez a* 
kezdemonyezés. dö’ az osztályok előkészítő munkájának hiányossá
gaira is rámutat,
Nemcsak az együttes ülés előadásai iráiit nyilvánult nog szokat
lanul nagy érdeklődés, a többi osztály ülései is szokatlanul 
nagyszámú hallgatóság előtt zajlottak le. Különösen nagy tömege—: 
két vonzott a VIII. Osztály programija.



talofe hallgatására. t,2, a jelenség komoly figyelmeztetés" hz Akadémia ' 
fele, meg kell keresnünk annak^inódját, hogy a fiatal káderek résztvé- 
itele és aktivitása is kifejlődjék^ nvL..; . z \r Jfbv , ; ./

eredményéhez nagyban hozzájárult az a munka, amelyet kül
földi vendége ink,y elsős öt bah; a s zov j e t \dele gác ió végzett X Vendégeink 
közül a legaktívabb Dubin^: aW^küs volt iraki. _ "igén értékes és 
nagy sikert elért előadásán kivüttöbb előadáshoz értékesé# hozzászólt 
és szervezési kérdésekben^ is tanácsot adott. Palladin akadémikus" meg- 
^itatta,,hogy a/pavlovi szemlélet és módszer a biokémikusok számára is 
megjelöli az egyedüli helyes kutatás 1 irányt; A kínai, /lengyel? cseh- 
szlovák és a többi delegáció1 tagjai is értékes munkát végezrek.
Az előkészítő munka a;programm központi jóváhagyásának ellenére is jó* 
volt és biztosítva. volt a Nagygyűlés gördülékeny léfolyása. Az előadás’ 
sok határidőre* való mö'girása nem minden osztálynaksik:erült,A/3.egpon- 
tosabban az V. és VI1» Osztály tartotta.be a tervet. A tapasztalat bi
zonyította be, hogy feltétlenül„szükség van az előadások: előzetes meg
írására, alapos lektorálására, melynek hiánya nem egy előadásnak szál
lította le színvonalát. ;/-■., . ./ / ;.'. ■ "//• ' .
A Nagygyűlés előkészítési és; szervezési munkájával kapcsolatban, mint 
tapasztalat megállapítható, hogy a hosszú előadások és korreferátumok, 
a zsúfolt programm. mely egyes osztályokon különösen megmutatkozott, 
nem segíti elő, sőt inkább megnehezíti a Nagygyűlés eredményét.

F Az Akadémia tudományos osztályainak 1953. május hónapban, a Nagygyű
lésen kívül végzett munkájáról. . /. ' .. '/, ...J/? .
Az lakosztály vezetősége a Nagygyűlésen kívül foglalkozott a Magyar ‘ 
Nye Ivor Ügy éve 1, a Horváth Jánosi vitával, valamint a szótárkiadás renA 
de zés ével. Csak két bizottság /A Világirodalmi és Nyelvtudományi/ tar
totta meg ülését, a többinek junius hónap folyamán ezt pótolnia kell. 
Á Osztályon á Pedagógiatörteheti Albizottság jó vitát rendezett a 
Ravasz-Felkai Pédagógiatörténeti tankönyvről, E hónapban‘folytak a 
Történész Kongresszus előkészületeio
A III. Osztályon a Matematikai Állandó Bizottság ..felülvizsgálta a sze- 
fedi Tudományegyetem„Matemat ikailIntézetének munkáját és határozatokat 
ozott az Intézet munkájának megjavítására. A. Fizikai Állandó Bizott

ság Javaslatod tetten fizikus káderutánpótlásra és a Szovjetunióban 
tanuló ösztöndíjas fizikusok szakosodására vonatkozólag, véleményezte 
a kísérleti fizikai oktatás programiját. Közös osztályvezetőségi ülést 
tartottak a VI. Osztállyal,, ahol a matematikusok-fizikusok és a Műsza
ki Osztály közötti kapcsolat kialakítását tárgyalták megyAz Osztály 
elkészítette a felügyelete alá tartozó FŐM intézetek 1954. évi fej
lesztési tervét^ < ;. •
A IV* Osztályon a szakbizottságok átdolgozták a TMB által megadott 
szempontok alapján a kandidátusi minimumot, foglalkoztak Sz aspiráns
felvételi vizsga anyagának meghatározásával. Ezenkívül pl, a Zoológiái 
Szakbizottság foglalkozott a tihanyi intézet Állatélettani Osztályán 
folyó tudományos kutatómunka megvitatásával, több fontos kutatási rész** 
letfeladatra hívta fel a figyelmet és perspektívát adott az osztály

tartotta.be
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már most'megkezdiko Az ÉlettanidBiSí
/ .XIX. Vándorgyűlésének előkészítésévé___

ülésen szíjait be a Szovjetunióban szerze 
Megkezdte munkáját a Gyermek Bőrg v

Antrophia Szekció. Az osztálJvéfetőség ^glátogu 
1 A komplex bízóttságokt;közül ’Bizotta

tartotta meg/első ülését, amely felfedj a 
;1ti intézkedések terén megmutatkorz

A VI. Osztályon a bizottságok a második ötéves tudományos kutatási"terv 
: előkészitésfmíkapcsolatban aí|udományte:^^:?tó^Msát végezték. A

kutatómunkájához Az osztályvezetőség határozata alapján összeállítot
ták a témafelelősök résszére a részlettémák jegyzékét „es feladataikat, 

.■;! ezenki^».intése-ii jelentése^jt^^Q^gze^litásárá .yonat- 
kozóan konkrét: utasirásol^tjis^^^^^^p^PE.^Bjfe^ -^p 

;Az V. Osztályon az osztályvezetőség értékelte-afcrán^ Vándor gyűlést. 
A Vándorgyűlés hibáiból okulva a évi tematika előkészítését
már most megkezdik. Az Élettani Mzottság többizben foglalkozott a MÉT . .... - . • . - . .. ®ÖO; leve.tezöí^g^felolvaso

■ tapasztalatai egt* részéről. 
Bizottság keretében az 
itogutta a pécsi egyetemet. 

__ ..,jág ebben a hónapban 
________ elleni gyakorla- 
tó£,ÍgM súlyos hiányosságokat. g’.-

’i Yt ... • ’,“:v . < ■» ■ ■ ».l j. _ t f. *.w»i___ _
. : előkésziVéá^veí kapcsolatban a tudományterölet feltárását végezték. A..-' 
'■ ' Vegyigépészé ti S^feizottság foglalkozott ajVegyipai^ tefeek fanszéktek

; ‘munkájával, a Geodéziai Szakbizottság a Miskol®jMüszaM Egyetem Geo- - 
déziai Tanszékéi?ellenőrizte.:A Timföldgyártási Szakbizottság a 
tok £ugos feldolgozására'jayasalható eljárásokkal foglalkozott.

/ réstechnikai Főbizottság javaslatot kfezitetfl a;Mi^'ztertafl$£9; S
-Optikai Tröszt felállítására vonatkozólag. Az-Alkalmazott Geofizikai 

•tó; Szakbizottság ülésén nagy jfasfejjtódéssel vettek'3*éö^ Bursa oj
/Brno§lta#í^ova/ cselgtólovák gád^g®^ó%-akik Magjteországó^ hosszabb 
tanulmányúton voltak. •
A VII. Oztály vezetősége határozatot hozott, hogy a jövőben a nagy | 
vegyllSSFiítésitmenyek problémái osztályülés előtt..kerüljenek megtar— 
gyalásaa. Az osztályvezetőség megvitatja ugyan a uagy§y#lds| osztály- . 
titkád:beszámolót, de ez formális volt és erdemi segítségei; nem nyuj-u 
tottAlbizottság! üléseken több előadás’ hangzott él. pl*£ a Szenfeldől— j 
gozó.^ákbizottsag megtárgyalta Jakó Lajos <MŐadását. jmelynek óim 
MUj vaskohászati ^technológiai; irányok os koksz előállicasi lenevosegei -= 
közötti kapcsolatok^. A Korróziós Bizottság megtartotta ajakuio•ülését, 
melyen megvitatták a bizottság, programmíát. A ^Vegyipari iszverlummal 
együttműködésben elkészült a vegyipari kutatás;jf&sztes^^<őbb . 
nyaira vonatkozó tervezet, Felolvasó ülés kereteben Varg^ Józseí axa^F* 
mikus és Lengyel Béla meghívott tartott előadást es bemutatásra'kérit.- 
tek az-Aota Chimioa HungarIcában megjelenő cikkek összefoglalnie
A VIII. Osztály készített a »Növénynemesités általános helyzeté4—ről 
egy kiértékelést, amely feltárta a felszabadulás előtti rövenynemeszi- 
tes helyzetét? foglalkozott a növénynemesitők jelenlegi munkáival es 
eredményeivel. Értékelte az osztály az állat orvos tudomány Jelenlegi 
helyzetet, rámutatott a hibákra és hiányosságokra/-Resztvett az osZ- 

'' táíy az országos minőségi vetőmagtermesztósi ankét elokeszítdseDene
Megtartotta alakuló ülését a Természet átalakító Komplex Bizottság, c.hol 
megvitatták és elfogadták a munkatervet. Kidolgozta az osztály a marton 
vásári Növénytermelési, valamint az Állategészségügyi Kutató Intézet 
jelenlegi, valamint távolabbi fejlesztési tervét.

.¥■
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**/ készítettünk a Felsőoktatási Minisztérium felé a tan-
bevezetéséremWlka elleö°rz6set °®lz<5 téma-ős munkanapié kötelező

- íag,/;‘ FzFSés ől? akadémikus/ május 26.-án 
,.■ ked“en délelőtt 10 órakor tartotta székfoglalóját; > *

munkás-parasztszövets', • gazdasági alapjai
a kapitalizmusból a szocializmusba való átmenet " 
szakaszán a népi demokratikus országokban" cimmel.

ggffigPg1^ Gy°r§y főtitkár hozzáteszi a beszámolóhoz, hogy a két leg- 
nagyobö hiányosság - a vitaszellem hiánya és a fiatal kutatók aránv- 

passzivitása - kiküszöbölését a gondosabb előkészitő munka tette 
I £?L;£ín}íoV6ixF? bizonyos szempontból kritika az elnökség felé is. ;i 

í > előkeszitesi munkálatait megnehezítette, hogy viszonylag
« a programra jóváhagyása és bizonytalanná tette aNaty-

a BVT-ülésének előkészítése. A sztálini mii tanúimé-’*-J 
^I^^S^belyesnek bizonyult, a Nagygyűlés mérlege feltétlenül pozitív, 
jövőre nagyobb mértekben igyekszünk biztosítani a vitaszellem fejleszd 

ytéset és a fiatal kutatók mozgósítását. Egyébként az elhangzott beszá-*I 
í?ég nem a Nagygyűlés elnökségi értékelése, erre a következő elnök-

— ségi ülésen kerül sor. . ,/ ; k' , J
■ , ' ' - ’ '■ . ■ ■'. ‘ ■■ -v ■ . * •" ’

Az Elnökség tagjai megvitatják a vitaszellem kérdését. A vitaeredmé- ' 1 
nyet a közben megérkező Rusznyák István elnök az alábbiakban J
össze: — ------“* • ö * -/h' .. é . • ■ ' . • -• < 

1*./ Akadémiánkon fejleszteni kell a vitaszellemet. Az osztá
lyok saját tudományterületűkön, az eddigi tapasztalatok ~ 
alapján vizsgálják meg a vita fejlesztésének lehetőségét. ■<! 
Gyújtsák össze a felmerült vitás kérdéseket és rendezze— *; 
nek. ezek tisztázására nyilvános vitákat. Az osztály kereté
ben megtartott e1Őadásön kivül t ü2 z é k napirendre a legfon— 

-• tosabb elvi kérdések megvitatását.
2. / Ezeket a vitákat megfelelő módon elő kell készíteni. Az
> előadók ne tekintsék magukra nézve sértőnek, ha előadásu

kat néhányan előre kézhezkapják, hogy a vita idején ne ka— 
- pásból kelljen hozzászólniuk.

3. / Minden előadót fel kell szólítani arra, hogy előadásának
. - lényeges megállapításait tézisekben foglalja össze.
4. / Fiatal kutatóinknak és elsősorban aspiránsainknak meg kell ,

adni a lehetőséget^arra, hogy, véleményüket a nyilvánosság 
előtt kifejthessék. : ' ' ' , ’ |

A határozatokát az Elnökség elfogadja.



Ennek alapján uj tiszteleti tagok;

Iván Bavlovios B a r g y i n
Mihail Mihajlovics Dubinyin*
Alexandr Vlagyimirovics P a 1 1 a d i n 
Frédério Joliot— C u r i e
«P?hn Desmond B e r n a 1
Kuo~Mo-zso ;
Leopold I a f e 1 d
Zdenek ; N ej e d 1 y

Uj levelezd tagok:

Sedlmayr Kart 
Szörényi’ Imre 
Túr á a Pál

Bárány Nándor 
Bóka László 
Friss István 
Kardos Tibor

0 b e r m a ye r Ernő 
Pattantyús Géza
S c h a n d 1 József
S z a 1 a y Sándor

Uj főtitkár:

Osztrovszki György

gusgnyaklstván elnök bejelenti, hogy a Közgyűlés* nem hozott határo
zatot Erdey-Grüz Tibor elnökségi tagsága ügyében. A mulasztás pótlá
sára á közeljövőben egy rövid - tizperoes - rendkívüli közgyűlést 
kell összehívni.
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Rusznyák Is_t ván elnök ezután ismerteti a biológiai kutatások uj V 
szérvezetérformában való irányítására vonatkozó javaslatot,

A javaslatot: az Elnökség jóváhagyja azzal a kiegé-
... szitéssel, hogy a Tihanyi Biológiai Kutató Intézet-

. - nek - amely- az ország egyetlen biológiai intézető -
az igazgatója feltétlenül a darwinizmus következetes 
képviselője legyen.

o./ Rusznyák István elnök az Elnökség elé„térjeszti a határozati ja- 
vaslatot, amelyet az Elnökség az alábbi kiegészítéssel fogad el:

A "Határozati javaslat" bekezdésének 9. sorábafi 
"harc az idealizmus tkülönböző megnyilvánulásai » 
helyett:"harc a burzsoá ideológiák különböző meg- 

~ nyilvánulásai ellen” Írandó.
1. /A főtitkár időszakosan tartott beszámolójábán szá-
- móljón be fenti határozatok végrehajtásáról.

2. /Az osztályok Elnökség előtti beszámolójukban térje- 7
nek ki arra, hogy a közgyűlés határozatainak rájuk 
eső részét hogyan hajtották végre’. Erre az Elnökség * 
köriratban szólítsa fel az osztályokat, v./ - ■

d./ Qsztrovszki György főtitkár bejelenti, hogy a közgyűlésen elhang- 
\ zott főtitkári beszámoló, hozzászólások és azok megválaszolása az 

Akadémiai'Értesítőben meg fog jelenni. Azoknak a kérdéseknek a meg
válaszolása, amelyekre már nem kerülhetett sor, az Értesítőben dzin 
tén helyet fog kapni. '

Az Elnökség ezzel egyetért. '

----- •— ?./_ _____ .
Az -Akadémiai kiadványokkal kapcsolatos vitát Rusznyák István elnök 
az alábbiakban foglalja össze:

1./  Az egyes osztályok állapítsák meg és dolgozzák ki 
azokat a kérdéseket, amelyekkel kapcsolatban - a ba
ráti országokkal együttműködésben — célszerűnek tar- 

- tanák közös kiadvány megjelentetését.

/

s

2,/  Vizsgálja meg a Hivatal, hogy milyen módon lehetne 
az Akadémiai Értesítő publicitását fokozni, első
sorban az egyetemi tanszékek felé. Nagyobb teret 
kell biztosítani benne az Akadémia életével foglal
kozó közleményeknek. Csökkenteni kell a fordított’ 
cikkek számát - ez természetesen ne jelentse a ki
tűnő szovjet tudományszervezési cikkek kihagyását — 
és több adatot kell közölni az Akadémia belső éle
téről, az elnökségi ülések határozatairól, az Aka- , 
démia működéséről általában stb. Ha a hivatal eze— / 
két a szempontokat kidolgozta, akkorra KFB készít- i 
sen tervet a papirellátás biztosi tás ára. A papír-’, j 
keretet? esetleg más .kiadványok terhére kell bizto- 
siíani. -j— '1 h ><>’-/■ ,■ "■ l'.lí

'■

V ’ . • r ?

'T



. - ■ >.; Az Akadémiai Közlönyt kapja meg minden aka-
‘ f ? . démikus, de a külalakjára a jövőben nagyobb

; gondot kell forditani.

Az Elnökség a fenti javaslattal egyetért.

Osztrovszki György főtitkár javasolja, hogy a legközelebbi elnök- 
4égioLLéseh tárgyalják meg az Akadémiai Értesítő II. félévi cikk- 
tervezetét,* '

-■ . \ ■ - ■ . •

Az Elnökség a javaslattal egyetért.

Gombás Pál alelnök kéri az Elnökséget, hogy adjon utasitást a fő- 
111kár arra, hogy a Könyvtárban ellenőrizze az Acta Physioa 
terjesztésének módszereit. Tapasztalata ugyanis, hogy az Actát 
nem ismerik kellő mértékben. ; .
Ligeti Lajos alelnök véleménye szerint helyes minden,kiküldendő 
Actán’ 'fe 11untetnf?a HkönyvosereH megjelölést, altikor nem kerüli 
Sa$ende 11e t és i helyét.


